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Referat 
Møde i Administrativt Ajourføringsforum  

Tid og sted:  Tirsdag den 28. november 2023, kl. 9:30 -15:30, i KL-Huset, mødelokale S-06. 

Deltagere:  Kim Søgaard, Aalborg Kommune (formand) 
Sten Frandsen, Odense Kommune 
Thorbjørn Vang Søndergaard, Vejle Kommune 
Helle Jørgensbye, Ringsted Kommune 
Bjarke Skjødt, SDFI 
Charlotte Andersen, SDFI 
Sigrid Schødt Hansen, KL/GeoDanmark 
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent) 

Gæst: Anja Schæffer Strecker, SDFI 

Afbud: Lola Bahl, SDFI og Karen Skjelbo, SDFI 
 

Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

1. Velkomst 09:30 

5 min. 

Nye medlemmer præsenteres. 

 

Formanden byder velkommen. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kim bød Sigrid velkommen til forummet og takkede af til Jens. 

2. Godkendelse af dagsor-
den 

09:35 

5 min. 

Præsentation af dagsordenspunkter samt forslag til punkter un-
der eventuelt. 

Nummerering af eventuelle dagsordensbilag refererer 
til dagsordenspunkterne. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Ingen kommenterer fra forummet. Jens fremhævede, at Anja Schæffer kommer senere på mødet for at tale om skikkelsesdata. 

3. Bemærkninger til refera-
tet 

09:40 Eventuelle bemærkninger til referatet fra foregående møde, Jens Gottlieb skriver referat. Formanden godkender 
inden offentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

5 min. Bemærkninger skrives ind i dagens referat. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Ingen bemærkninger.  

4. Orientering fra GeoDan-
mark 

09:45 

10 min. 

Jens orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, besty-
relse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, an-
dre fora o.l. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

GeoDanmark havde en stand på årets Kortdage, hvor temaet var foreningens klimaindsatser på de tre vand temaer; den hydrologiske tilpasningslag, skikkelsesdata og 
vandløbsreferencen. Hovedfokus var på at få kommunerne til at deltage aktivt i kvalitetsløftet af det hydrologiske tilpasningslag, blandt andet ved at gøre opmærk-
som på at kommunerne kan få økonomisk kompensation for noget af arbejdet. 

Projektet om kvalitetsløft af tilpasningslaget er i gang. Kommunerne tilbydes kompensation for de timer, de bruger på at tjekke Niras’ forbedringsforslag. 

GeoDanmarks bestyrelse holdt bestyrelsesmøde på Kortdage i Odense, hvor bestyrelsen efterfølgende besøgte standen og deltagerne havde mulighed for at tale med 
bestyrelsen. 

På bestyrelsesmødet præsenterede Reno og Jørgen Grum anbefalinger på baggrund af arbejdet med Strategi for GeoDanmark grunddata. Bestyrelsen bakkede op om 
arbejdet og tilsluttede sig anbefalingerne, som vi kommer nærmere ind på under næste punkt. 

Den 7. december holder vi det årlige repræsentantskabsmøde; denne gang i Horsens – vi håber at I kan komme. 

Zine Lange fra Vurderingsstyrelsen er nyt statsligt medlem i Specifikationsforum. 

5. Strategiprojekt for 
GeoDanmark grunddata 

09:55 

10 min. 

Jens orienterer om projektet.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Der lægges op til en mere fleksibel datamodel, hvor Septima har givet tilbud på udvikling af GeoDK systemet. 

Udgangspunktet er, at Specifikation version 7.0 og GeoDK system skal være klar til GeoDanmark dataproduktionen 2026. 

Strategiprojektet er hermed officielt afsluttet, og der skal nedsættes en ny projektorganisation med en projektleder, som driver projektet frem mod udviklingen af 
Specifikation version 7.0 og GeoDK systemet. 
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Fra fællessekretariatet bistår Anders og Jens den nye projektleder med at udarbejde projektorganisation, projektbeskrivelse og projektplan, som præsenteres for 
bestyrelsen den 2. februar 2024. 

Der blev nikket til, at dette er sidste gang, projektet er på dagsordenen. For fremtiden vil en deltager i projektgruppen for Specifikation 7.0 og ny datamodel orientere 
om fremgang. 

6. Forummets redegørelse 
for 2023 

10:05 

5 min. 

Den endelige redegørelse for vores forum til orientering.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Ingen bemærkninger 

7. Forummets opgaver til 
arbejdsprogram 2024 

10:10 

10 min. 

Det endelige arbejdsprogram for de fire fora til orientering.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Jens orienterede om de andre foras opgaver i 2024. 

Helle fremhævede en formidlingsopgave omkring, hvilke data der bruges i ejendomsvurderingerne, så kommunerne ved, hvilke konsekvenser deres tilretninger i data 
har. Bjarke fremhævede, at det ikke er en nem opgave, hvis der ønskes viden om alle variablene, og at opgaven ligger hos VURDST. Thorbjørn foreslog, at vi kunne 
invitere VURDST til en snak.  

Bjarke vil på næste møde præsentere cirka en time om, hvilke GeoDanmark-objekter der bliver brugt i ejendomsvurderingerne, og hvordan SDFI afleder geografiske 
variable fra dem. 

8. 10 cm ortofoto og admi-
nistrativ ajourføring 

10:20 

25 min. 

Afledte opgaver i forbindelsen med bestyrelsens beslutning.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi talte om, hvordan forummet kan tilbyde procesbistand til kommunernes administrative ajourføring. Flere forslag kom på bordet: 

- Fysiske møder med sideoplæring af frikøbt GIS- og geodatamedarbejder til enkelte kommuner 
- Onlinemøde med sideoplæring af frikøbt GIS- og geodatamedarbejder til enkelte kommuner for at få budgettet til at række lidt længere 
- Webinar 
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- Arbejdsdag i kortsamarbejderne 
- Forskellige kombinationer af de andre forslag 

Desuden talte forummet om, hvordan man kan vælge de kommuner, der skal have hjælp. Det kunne fx være først til mølle, udvalgt på baggrund af statistik eller ud-
valgt af kortsamarbejderne. 

Vi bør lave en liste over, hvilke tiltag der skal til over for kommunerne. Det blev aftalt, at forummedlemmerne melder et par sætninger ind om forslag til Sigrid, som 
samler forslagene. 

Vi har 50.000 kr. til denne indsats i 2024 

Udover tilbud til kommunerne om procesbistand talte vi om en kommunikationsindsats for de kommunale chefer, der omhandler kommunernes forpligtelser ift. 
GeoDanmark. Dette kunne være via KTC årsmøde og brev til de tekniske direktører. 

10:45 – 11:00 Pause 

9. Skikkelsesdata 11:00 

60 min 

Anja Schæffer Strecker fra SDFI gæster vores møde, og fortæl-
ler om Skikkelsesdata. Der er mulighed for at stille spørgsmål. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi havde besøg af Anja fra SDFI, som orienterede om Skikkelsesdata. 

En af udfordringerne ved skikkelsesdata er, at de kommuner som har data liggende hos WSP, ikke har ejerskab til data, men skal frikøbe dem for at få ejerskab og 
derved adgang til data på ny. 

Anja opfordrede til, at vi læser vejledningsmaterialet for Skikkelsesdata igennem, som ligger på GeoDanmarks hjemmeside, og giver feedback til SDFI/Anja. 

Der kan være en kommunikations- og motivationsopgave over for kommunerne i at fortælle om fordele og eventuelle gevinster ved at uploade Skikkelsesdata. 

Anja fortalte, at der etableres en referencegruppe, som man har mulighed for at deltage i; se sidste slide i præsentationen. Kan evt. sendes ud som GeoDanmarks 
nyhedsmail. 

Anjas præsentation er vedlagt dette referat. 

12:00 – 12:45 Frokost 

10. Måling af den admini-
strative ajourføring 

12:45 Planlægning af de videre aktiviteter ved Bjarke.  
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45 min. Vi skal orientere bestyrelsen om hvilke muligheder, der er i 
værktøjet. Vi skal forberede en bestyrelsessag, hvor vi anbefa-
ler forskellige anvendelser, til bestyrelsens godkendelse. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Bjarke præsenterede et faktaark, som viste den gennemsnitlige kommunale administrative ajourføring (objektforandringer i GeoDanmark grunddata foretaget af 
kommunen, fordelt på objekttype og system. Medtagede objekter er dem, kommunen er forpligtet til at ajourføre (bygning, vejmidte, vandløbsmidte og sø) + ÆUP). 

Faktaarket viser, at bygning og geokoder er det, der rør sig mest. Bjarke orienterede om, at der for mange objekttyper er få eller ingen objektforandringer. 

Forummet diskuterede, hvordan man hensigtsmæssigt inddeler kommunerne, så statistikkerne lettere kan bruges til benchmarking. Danmarks Statistiks kommune-
grupper blev foreslået, ligesom kategorisering efter kortsamarbejder også blev diskuteret. Kunne man benchmarke ved at se på, hvor stor en andel af kommunens 
objekter, der er blevet ændret? Måske man kan trække tal ud fra BOM til at inddele kommunerne. 

Kim vil undersøge, om man kan trække data ud fra BOM, og Bjarke regner selv på samlet vandløbslængde.  

Bjarke foreslog at kommunikere om indsigterne om kommunernes administrative ajourføring. Det blev aftalt, at Bjarke tilføjer tal for det hydrologiske tilpasningslag i 
tabellen, og at Thorbjørn derefter arbejder videre med det visuelle udtryk (bl.a. ved at udtrykke værdier i procent). Sigrid og Jens laver en nyhed om faktaarket som 
sendes ud sammen med dette referat. 

11. Listevisning til GeoDK 13:30 

15 min. 

Status fra arbejdsgruppen ved Thorbjørn og Bjarke.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Bjarke og Thorbjørn orienterede om, at der løbende sendes lister ud til kommunerne, efterhånden som de lægges i databasen. Vi diskuterede, om vi vil kunne se 
effekten i SDFI’s Power BI. Det sagde Bjarke ville kræve meget arbejde. 

Bjarke orienterede om, at nogle opgaver vil blive sendt ud igen til kommunerne næste år. Det kan ikke undgås, fordi de ikke kan trække, om kommunen har taget 
stilling til opgaven. 

12. Status på produktionen 13:45 

10 min. 

Status på produktionen ved Charlotte.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 
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Charlotte orienterede om status på produktionen. Oversigten kan ses på GeoDanmarks hjemmeside her: https://www.geodanmark.dk/anvend-geodata/status-og-
drift/ 

Overordnet set går produktionen efter planen. 

13. BOM 13:55 

5 min. 

Orientering fra Kim.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kim orienterede om, at han har talt med Mikael Nyvang fra Kombit. 

Kim foreslog at invitere Mikael med til et møde i forummet for at drøfte løsningsforslag til integration mellem BOM og GeoDanmark, hvilket der var enighed om. Vi 
skal ikke bidrage til selve værktøjsdelen, men overveje om vi vil lave en mockup af brugergrænsefladen. 

Kim inviterer Mikael Nyvang til et kommende møde med vores forum. 

14:00 – 14:15 Pause 

14. Beliggenhedsgruppen 14:15 

35 min. 

Status fra Beliggenhedsgruppen ved Kim. 

Vi skal planlægge vores forøgede deltagelse og indsats i Belig-
genhedsgruppen, jf. vores arbejdsprogram for 2024. 

(Zine Lange fra VURDST er nyt statsligt medlem i Specifikations-
forum) 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kim orienterede om, at mødet i går 27. november blev aflyst pga. sygdom. Vi snakkede om at åbne op for at invitere en fra Vurderingsstyrelsen med på vores møder, 
når det er relevant. 

Forummet talte om tidligere på mødet, at GeoDanmark-medlemmer i Beliggenhedsgruppen koordinerer mellem møderne i Beliggenhedsgruppen for at øge GeoDan-
marks synlighed i gruppen. 

15. Møderække for 2024 14:50 

15 min. 

Planlægning af møderække for 2024. Husk at have adgang til je-
res kalender under mødet. 

Vi planlægger sammen møderne for 2024. 

Sigrid udsender kalenderindkaldelser. 

https://www.geodanmark.dk/anvend-geodata/status-og-drift/
https://www.geodanmark.dk/anvend-geodata/status-og-drift/
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Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi fastlagde en møderække for 2024 med disse datoer: 7. februar, 25. april, 4. juni (buffermøde), 4. september og 19. november  

Vi skal afholde et fælles møde med Produktionsforum for at koordinere arbejdet med vejledningerne. Det blev aftalt, at halvdelen af mødet d. 25. april kunne foregå 
fælles med Produktionsforum. 

16. Eventuelt 15: 05 

10 min. 

  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Ingen havde noget til eventuelt 

17. Opsummering 15:15 

10 min. 

De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden. Jens lægger nyhed på hjemmesiden. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

- Besøget fra Anna, det fortalte om skikkelsesdata 
- Faktaark om objektforandringer 

18. Næste møde 15:25 

5 min. 

Aftalt under tidligere punkt.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Ingen bemærkninger 

 


